
گــروه اقتصادی - قیمت خرید 
تضمینــی گنــدم برای ســال زراعی 
جدید پــس از تصویب در شــورای 
قیمت گذاری محصولات کشاورزی، 
از ســوی وزیر جهاد کشاورزی رسماً 
بــه نرخ ۱۷ هــزار و ۵۰۰ تومان اعلام 
شد؛ رقمی که نسبت به نرخ قبلی اعلام 
شده در شهریورماه، ۲ هزار تومان کمتر 
اســت!با اعلام رسمی از سوی وزارت 
جهاد کشاورزی، محمدعلی نیکبخت، 
وزیر کشــاورزی در نشست شورای 
قیمت گذاری و اتخاذ سیاســت های 
حمایتی محصولات اساسی کشاورزی 
با تشریح روند قانونی بررسی و تعیین 

قیمت محصولات راهبردی کشاورزی 
اظهار داشت: شــورای قیمت گذاری 
بــا حضور همه اعضــا و تبادل نظر در 
جلســات متعدد کارشناســی، قیمت 
خریــد تضمینی گندم را برای ســال 

زراعی ۳-۱۴۰۲ تعیین و مصوب کرد.
وزیر جهاد کشاورزی با تصریح 
بر مصوبه شورا ـ که نماینده کشاورزان 
هم از اعضای آن هســتند ـ اعلام کرد: 
بنا به خرد جمعی، کار کارشناســی و 
هماهنگی های صورت گرفته با دولت، 
نرخ خرید تضمینی گندم برای ســال 
زراعی  ۳-۱۴۰۲ به مبلغ ۱۷۵ هزار ریال 
تصویب و اعلام می شود.هر ساله بنا بر 

قانون مجلس شورای اسلامی، اختیار 
تعیین قیمت خرید محصولات اساسی 
کشاورزی به شــورای قیمت گذاری، 
مرکــب از یازده عضو ســپرده شــده 
است؛ کشاورزان خبره، نماینده سازمان 
برنامه و بودجه، نماینده بانک مرکزی، 
نماینده وزارت امور اقتصادی و دارایی 
و وزارت جهادکشــاورزی از جملــه 
اعضای این شورا هســتند.اعلام نرخ 
۱۷۵۰۰ تومانــی از ســوی وزیر جهاد 
کشاورزی در شرایطی است که بیست 
و سوم شهریورماه امسال، مدیر اجرایی 
اتاق اصناف کشاورزی ایران، از تعیین 
تکلیف قیمت خریــد تضمینی گندم 

خبر داد و گفت: در جلســه شــورای 
قیمت گذاری محصولات کشاورزی، 
کیلویــی ۱۹ هــزار و ۵۰۰ تومان برای 
سال زراعی ۱۴۰۲ -۱۴۰۳ تعیین شد؛ 
نرخــی که بلافاصله از ســوی روابط 
عمومی وزارت جهاد به نوعی تکذیب 
گشت و در واکنش به اظهارنظر و بیان 
غیررسمی قیمت محصولات از سوی 
برخی افراد و رسانه ها، اعلام کرد: مرجع 
رســمی تعیین و ابلاغ قیمت مصوب 
محصولات اساسی کشاورزی، شورای 
عالی قیمت گذاری به ریاســت محمد 
علی نیکبخت وزیر جهادکشــاورزی 
اســت.این در شرایطی بود که مطابق با 

قانون، دولت موظف اســت همه  ساله 
خرید محصولات اساســی کشاورزی 
)گندم، برنــج، جــو، ذرت، چغندر، 
پنبــه وش، دانه های روغنــی، چای، 
سیب زمینی، پیاز و حبوبات( را تضمین 
کرده و حداقل قیمت خرید تضمینی را 
اعلام و نســبت به خرید آن ها از طریق 
واحد هــای ذیربط اقدام کند. همچنین 
بر اســاس قانون، وزارت کشــاورزی 
موظف اســت، همه ساله قیمت خرید 
تضمینی محصــولات نامبــرده را با 
رعایت هزینه هــای واقعی، تولید و در 
یک واحد بهره برداری متعارف و حفظ 
رابطه مبادلــه در داخل و خارج بخش 

کشــاورزی تعیین و حداکثر تا آخر تیر 
ماه به هیأت دولت تقدیم کند.

ردپــای ســازمان برنامه و 
بودجه در تعیین قیمت گندم کمتر 

از انتظار کشاورزان؟!
عقــب نشــینی وزارت جهــاد 
کشــاورزی از نرخ تعیین شده ۱۹۵۰۰ 
تومانی در جلسه شورای قیمت گذاری 
)شهریورماه امسال( در حالی است که 
به نظر می رسد، تاکید سازمان برنامه و 

بودجــه بر تعیین نرخی پایین تر از رقم 
مذکور، باعث شــد تا هفته ها و ماه ها، 
اعلام نرخ رسمی با وقفه مواجه شود و 
حالا رقمی کمتر برای خرید تضمینی از 
سوی وزیر جهاد کشاورزی اعلام شده 
است. به گونه ای که پیشتر خبرگزاری 
فــارس در این باره نوشــته بود: »منابع 
آگاه پیش از ایــن گفته بودند، نماینده 
ســازمان برنامه و بودجه، نظرش این 
بوده که قیمت کیلویی حدود ۱۶ هزار 

تومان، مطابق با قیمت های جهانی است 
و قیمت بالاتر تحمیل هزینه زیادی به 

دولت است.«

گــروه اقتصادی -وزیــر نیرو 
از تدویــن ۱۸۰ پــروژه و برنامه برای 
مدیریت مصرف برق تابســتان ۱۴۰۳ 

خبر داد.
علی اکبر محرابیان در آئین معارفه 
مدیرعامل شــرکت توانیر با اشــاره به 
تدوین ۱۸۰ پروژه و برنامه در گروه های 
مختلف بــرای مدیریت مصرف برق 
تابســتان ۱۴۰۳ اظهار کرد: پیشــبرد 
یکایک ایــن برنامه ها به عنوان تکمیل 
حلقه های این زنجیــره بزرگ ضامن 
موفقیت صنعت برق کشور خواهد بود.

وزیر نیرو یادآور شد: ناترازی های 
صنعــت برق طــی دو ســال اخیر به 
گونه ای مدیریت شــد که ظرفیت های 
خالی عمدتاً اســتفاده شــدند و امروز 
برای رفع این ناترازی باید نســبت به 
بهره مندی از روش هــا و فناوری های 
جدید اقدام شــود.وی از طراحی پنج 
کمیته برای پیشبرد این مهم گفت و بیان 
کرد: تا امروز افزون بر ۴۲۴ مصوبه پیرو 
برگزاری ۴۸ جلسه اصلی و ۲۳ جلسه 
فرعــی در این کمیته ها حاصل شــده 
اســت و این جلسات کاملًا عملیاتی و 

تصمیمات کاملًا اجرایی است.
محرابیــان »کمیتــه مدیریت و 
بهینه سازی مصرف« را مهمترین این 

کمیته هــا عنوان کرد و افــزود: در این 
کمیته مجموعــه تصمیمات در قالب 
دستورالعمل های بهینه سازی مصرف 
ابلاغ شــده اســت کــه در حوزه های 
اداری، خانگی، کشــاورزی و صنعتی 
اســت. چنانچــه همه بندهــای این 
دستورالعمل ها به مرحله اجرایی برسند، 
بی تردید ما می توانیم به راحتی صنعت 
بــرق را اداره کنیم.وزیر نیرو با تاکید بر 
اینکه مدیریت ناترازی به معنای عبور از 
یک محدودیت و بحران نیست، اضافه 
کرد: استفاده از علم و تکنولوژی برای 
مدیریت صحیــح، عالمانه و اقتصادی 
صنعت برق را می توان نوعی مدیریت 

در رفع ناترازی برق عنوان کرد.
وی با بیان اینکه مدیریت صنعت 
برق در شــرایط موجود یک مدیریت 
کاملًا علمی است، ادامه داد: با مشاهده 
نمــودار میزان برق مصرفی صنایع طی 
روزهای ســیزدهم آذر و پنجم مرداد 
به این نتیجه رســیدیم کــه چگونه با 
شــیوه های مــدرن مدیریت مصرف، 
توانستیم در تابستان امسال ۲.۵ درصد 
انرژی بیشــتری را طی یک روز نسبت 
به زمانی کــه هیچ گونه محدودیتی در 
مصــرف برق اعمال نشــده بود تأمین 
کنیم؛ این امر افتخار صنعت برق کشور 

محسوب می شود. محرابیان در ادامه به 
مصوبه شــورای عالی انرژی مبنی بر 
تأمیــن ۲۰ درصد برق مصرفی ادارات 
کشور با بهره مندی از انرژی های تجدید 
پذیر اشــاره کرد و گفت: هم اکنون این 
دستورالعمل ابلاغ شده است، همچنین 
بر اســاس این قانــون باید یک درصد 
از مصرف برق صنعت در ســال ۱۴۰۲ 
از محل تجدیدپذیرها باشــد و سالانه 
به مدت پنج ســال یــک درصد به این 
عدد اضافه می شــود؛ به عبارت دیگر 
در ابتدای ســال ۱۴۰۳ ایــن عدد به ۲ 
درصد می رســد. وزیر نیرو تاکید کرد: 
صنایــع و ادارات باید معادل مصرف 
خودشان نیروگاه تجدید پذیر احداث 
کرده در غیر این صورت لازم اســت از 
طریق قانونی اقدام به خرید برق تجدید 
پذیر کنند.وی افزود: از یکم خرداد تا ۱۵ 
مهرماه سال ۱۴۰۰ به رغم خاموشی های 
گســترده، ۴۸ میلیارد کیلووات ساعت 
برق برای بخش خانگی تأمین شــد در 
همین بازه زمانی در سال ۱۴۰۲ با وجود 
عدم خاموشی و اضافه شدن ۱.۵ میلیون 
مشــترک خانگی جدید به شبکه برق 
کشــور و نیز گرمای بی سابقه تابستان 
کــره زمین، مصرف برق خانگی به ۴۶ 

میلیارد کیلووات ساعت رسید.

وی تصریح کرد: چنانچه مدیریت 
مصرف برق همانند گذشــته صورت 
می گرفت میزان برق مصرفی در بخش 
خانگــی در همین بــازه زمانی باید به 
۵۸ میلیارد کیلووات ساعت می رسید، 
این در حالی است که با مدیریت بهینه 
مصرف بــرق در بخــش خانگی در 
مقایسه با سال ۱۴۰۰ مصرف، دو میلیارد 

کیلووات ساعت برق کاهش یافت.
محرابیــان با اعلام اینکه ۳ درصد 
از مشــترکان تهرانی ۴۰ درصد درآمد 
شرکت برق تهران بزرگ را می پردازند، 
اظهار کرد: سیاست پاداش صرفه جویی 
یک قرائت صحیح از مشارکت عمومی 
و بــر مبنــای علم اقتصــاد در کاهش 
مصــارف مــازاد و صرفه جویی بوده 
اســت.وی با بیان اینکــه در صورت 
اجرای دقیق و صحیح ۱۸۰ برنامه تدوین 
شده می توان تابستان سال آینده را بدون 
خاموشــی گذراند، افزود: می توان در 
یک بستر تعاملی، چارچوب مدیریت 
شــده و با شــیوه های اطلاع رســانی 
ســاعتی و لحظه ای به مصرف کننده، 

یک مشــارکت ملــی و عمومی را در 
صرفه جویــی و توجه دادن به مصرف 
جلب کرد؛ موضوع اپراتور انرژی همین 
بحث و مقوله را شــامل می شود. وزیر 
نیرو به تشریح »کمیته توسعه و ارتقای 
شبکه« پرداخت و گفت: در این زمینه 
مشــکلات به ویژه در پیک تابســتان 
شناســایی و اولویت بندی شده است، 
این الزامات به عنوان پروژه های حیاتی 
مصــوب و ابلاغ شــده و هم اکنون در 
مسیر اجراست؛ مهم ترین آن در تهران، 
مازندران، گیلان، سیستان و بلوچستان، 
خوزستان، آذربایجان، فارس و برخی 
دیگر از مناطق در حال اجرا هستند. وی 
با اشــاره به تصویب پروژه های مهم در 
بخش توزیع برق طی هفته های گذشته، 
افــزود: این پروژه ها در مراحل اجرایی 
قرار گرفته اســت. محرابیــان اضافه 
کرد: در مســائل مربوط به ســاختگاه، 
پشــتیبانی ها، حل مسائل زمین، محیط 
زیست و دیگر مسائل مربوط به قرارداد 
احداث ۴۵۰۰ مگاوات نیروگاه تجدید 
پذیر اقدامات لازم صورت گرفته است 

و تأمین مالی آن به طور کامل انجام شده 
است، خوشبختانه بهترین پیمانکاران 
کشــور برنده مناقصات شدند، در این 
زمینه بــا پیمانکاران برای احداث ۵۰۰ 
تا ۱۵۰۰ مگاوات تعهد صورت گرفته تا 
طی هفت ماه این پروژه ها به بهره برداری 
برســند.وزیر نیرو با تاکید بر اثرگذاری 
بی نظیر نیروگاه های تجدید پذیر، اذعان 
کرد: این دست از نیروگاه ها، می توانند 
صنعت برق کشــور را توسعه دهند و 
اثرگــذاری آن برای تابســتان و غیر از 
آن بسیار حائز اهمیت است. در همین 
راســتا قراردادهای دیگری منعقد شده 
کــه حداقل ۹۰۰ مــگاوات آن باید در 
تابســتان ۱۴۰۳ به بهره برداری برسد.
وی همچنیــن به موضــوع تعمیرات، 
بازســازی، رفع محدودیت و ارتقای 
نیروگاه هــا پرداخــت و اظهــار کرد: 
باید تا پایان اردیبهشــت ۱۴۰۳، همه 
ایــن نیروگاه ها را به مــدار آوریم. در 
نیروگاه های برق آبی بر اساس آخرین 
گزارش ها وضعیــت مطلوبی برقرار 
اســت و در نیروگاه هــای حرارتی نیز 

وضعیت نسبتاً مطلوبی را شاهد هستیم.
محرابیــان نصــب کنتورهــای 
هوشمند را جزو برنامه های اجرایی سال 
جاری عنوان و خاطرنشان کرد: در این 
زمینه سهم هر استان و شرکت مشخص 
شده اســت.وی با بیان اینکه امروز در 
نیمه راه خدمت رسانی در صنعت برق 
کشور قرار داریم، تاکید کرد: باید با توان 
بیشتر به مسیر خود در امر خدمت رسانی 
ادامه دهیم.وی همچنین ضمن قدردانی 
از تلاش هــا و زحمات "آرش کردی" 
طی دو ســال فعالیت مجدانه و مؤثر در 
پست مدیرعاملی شرکت توانیر گفت: 
این فعالیت های مفید و مؤثر، زمینه ساز 
رضایت تمام مشترکان و ملت شریف 
ایران را فراهم کرده اســت. وزیر نیرو 
در ادامه به دســتاوردهای صنعت برق 
کشور طی دو ســال اخیر اشاره کرد و 
افزود: می توان ارزیابی مثبتی از عملکرد 
صنعت برق پیــرو تلاش ها و فعالیت 
همه مدیران، مهندســان، مشــاوران، 
پیمانکاران و فعالان صنعت برق کشور 
و در رأس آن آقــای کردی مدیرعامل 

شرکت توانیر داشــت.وی تاکید کرد: 
بســیاری از امــور در وزارت نیرو در 
چارچــوب روابط دوجانبه بین وزیر و 
مشاوران در حال انجام است، در همین 
راســتا آقای کردی مسئولیت سنگینی 
را به ویــژه در حوزه انرژی و مبادلات 
بین المللی پذیرفته است. محرابیان در 
پایان خاطرنشــان کرد: در همین راستا 
ورود آقای "مصطفی رجبی مشهدی" 
را قدر می نهیم؛ آقای رجبی مشــهدی 
از سرمایه های بســیار خوب و ارزنده 
صنعت برق کشــور به شمار می رود و 
معتقدم انتخاب خوبــی در این زمینه 
صورت گرفته اســت و در همین راستا 
وارد یــک فاز جدیــد از فعالیت ها در 

صنعت برق کشور خواهیم شد.

 محمدعلی نیکبخت، وزیر کشاورزی اعلام کرد:

یک کیلو گندم ۱۷۵۰۰ تومان!

وزیر نیرو تشریح کرد :

جزئیات ۱۸۰ برنامه برای مدیریت مصرف برق در تابستان ۱۴۰۳
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اقتصادی

گروه اقتصــادی -  در روز های 
اخیر، معاون توســعه بازرگانی وزارت 
جهاد کشــاورزی در پاســخ به سوالی 
مبنی بر اینکه آیا در سال آینده واردات 
کالا های اساسی مشمول ارز ترجیحی 
خواهند شد یا خیر گفته بود: "در سال 
آینده نیز ارز ترجیحی خواهیم داشت 

که نرخ پیشنهادی دولت در این ارتباط 
در قانون بودجه ۳۱ هزار تومان اســت، 
اما این نرخ باید مصوب شود تا به طور 

قطعی بتوان درباره آن صحبت کرد. "
پاســخ احمد خانی نــوذری در 
جلســه اتاق بازرگانی تهران نشان داد 
کــه دولــت در دوگانگــی افزایش یا 
تداوم چنیــن نرخی اختلاف نظر دارد 
و مهم ترین دلیلش هم نگرانی از فشار 

تورمی به معیشت و سفره مردم است.
به گونه ای کــه چند روز قبل بود 
که معاون منظور رئیس سازمان برنامه 
و بودجه در پاسخ به این که چرا دولت 
اختصــاص نــرخ ارز ۲۸۵۰۰ تومانی 
برای کالا هــای اساســی را در لایحه 
بودجه ۱۴۰۳ ادامه می دهد، گفته است: 
افزایش نرخ ارز این کالا ها از ۲۸۵۰۰ به 
۳۸۵۰۰ تومان، موجب فشار هزینه ای 

۳۵ درصدی به تامین کالا های اساسی 
و نهاده های دامی وارداتی می شــود که 
دولت با آن موافقت ندارد.پاســخی که 
نشان داد سازمان برنامه و بودجه قصدی 

برای افزایش نرخ ۲۸۵۰۰ ندارد و ترجیح 
می دهد در سال آینده نیز همین نرخ برای 
واردات کالا های اساســی تداوم داشته 
باشد.این در شرایطی است که بررسی ها 

نشــان می دهد از ابتدای امسال تا پایان 
آذرماه، یعنی بازه ۹ ماهه سال جاری، ۱۲ 
میلیارد و ۱۱۶ میلیون دلار کالای اساسی 
به کشور وارد شده است. ارزی که نرخ 

آن ۲۸۵۰۰ به ازای هر دلار آمریکا بوده 
است. همچنین شــنیده های خبرنگار 
ما حکایــت از این دارد که رقم مذکور 
برای سال جاری در نهایت به ۱۵ میلیارد 
دلار تا شــب عید خواهد رسید. این در 
حالی است که روند تورمی کالا هایی که 
با چنین ارزی وارد کشــور شده است، 
چنگی به دل نمی زند و آمار های رسمی 
از تورم های چند ده درصدی نسبت به 
پایان پاییز سال گذشته خبر می دهد. به 
عنوان نمونه در آذرماه امسال نسبت به 
ماه مشــابه سال قبل، یک کیلو گوشت 
گوسفند با افزایش قیمت ۱۳۶.۶ درصد 
و یک کیلو گوشــت گوساله با افزایش 
قیمت ۱۲۹.۵ درصد مواجه بوده است.
تثبیت نــرخ ارز بر روی ۲۸۵۰۰ تومان 
برای واردات کالا های اساسی در سال 
جاری، در حالی اســت که برای سال 
آینده به احتمال زیاد، باید منتظر افزایش 
این نرخ باشیم. به گونه ای که تا به امروز 
یک مقام مسئول دولتی در وزارت جهاد 
کشــاورزی از نرخ ۳۱ هزار تومان خبر 
داده اســت و در مقابل نیز پیگیری های 
خبرنگار تابناک اقتصادی از کمیسیون 

تلفیق بودجه حکایت از این دارد که نظر 
مجلس، اجرای سیاســت ارزی به نرخ 
ets است؛ نرخی حدود ۳۹ هزار تومان 
است و دیگر ثابت نیست و در بازه های 

زمانی با تغییراتی همراه خواهد شد. 
در این میان؛ اســتدلال نمایندگان 
مجلس این اســت کــه دلار ۲۸۵۰۰ 
برای واردات کالا های اساســی موفق 
نبــوده و بعضا با رانــت نیز همراه بوده 
اســت و با فشــار به پایه پولی منجر به 
تورم نیز شده اســت و در مقابل بانک 
مرکزی تاکید دارد: سیاست تخصیص 
ارز ترجیحی با نرخ ۲۸۵۰۰ تومان برای 
کالا های اساسی تاکنون هیچ گونه آثار 
سوءپولی نداشته است.  به نظر می رسد 
در روز هــای آتی، هــم زمان با چکش 
کاری لایحه بودجه در مجلس، شــاهد 
چالش مهم میان تیم اقتصادی دولت و 
کمیسیون تلفیق بودجه بر سر تغییر نرخ 
ارز ترجیحی برای ســال آینده باشیم. 
سالی که می تواند چالش های اقتصادی، 
تورمی و ارزی به همراه داشــته باشد و 
نیاز به تدبیر و برنامه ریزی کارشناسی 

در دو قوه مجریه و مقننه دارد.

چالش دولت و مجلس بر سر دلار ۲۸۵۰۰؛

پیشنهاد دولت برای سال آینده
 نرخ ۳۱ هزار تومان است؛
 مجلس چه نظری دارد؟

حذف یا تداوم سیاست تثبیت ارزی با دلار ۲۸۵۰۰ تومانی برای واردات کالا های اساسی در سال آینده، از مهم ترین 
مسائل بودجه ای میان سازمان برنامه و کمیسیون تلفیق بوده است. به گونه ای که یک مقام دولتی از پیشنهاد نرخ ۳۱ هزار 

تومان برای ارز ترجیحی سال ۱۴۰۳ خبر داده است، اما مجلس نظر دیگری دارد!

گروه اقتصادی  - سرپرســت 
مرکز مبارزه با پولشــویی ســازمان 
بــورس و اوراق بهــادار با اشــاره به 
جزئیــات واریز بدون ســقف وجوه 
به حســاب  کارگزاری ها اعلام کرد: با 
تعامل سازمان بورس و بانک مرکزی، 
مقرر شد واریز وجوه به حساب های 
کارگزاری از سوی سهامداران صرفا از 
طریق حساب  شخصی صورت گیرد.

ابوالقاســم فرجی نیا اظهار کرد: 
با توجه به مشــکل عمــده در حوزه 
واریز وجوه به حساب کارگزاری ها، 
استفاده از حساب های اشخاص دیگر 
و انتقال پول اشــخاص زیر ۱۸ سال به 

حساب کارگزاری ها، این موضوع در 
کارگروه ارزیابی مورد بحث و بررسی 
و همچنیــن تصمیم گیری ســازمان 
بورس و اوراق بهادار قرار گرفته است. 
سرپرســت مرکز مبارزه با پولشویی 
ســازمان بورس و اوراق بهادار افزود: 
بــا همکاری واحــد نهادهای مالی و 
بانــک مرکزی و همچنین شــاپرک، 
تصمیم بر این شــد کــه واریز وجوه 
به حســاب های کارگزاری صرفا از 
حساب های شخصی و متعلق به خود 
اشخاص صورت گیرد و این سرویس 
که از ســوی شاپرک راه اندازی شده با 
تطبیق کارت بانکی اشخاص و کدملی 

آنها امکانپذیر اســت.وی با بیان این 
کــه از این پس، واریــز وجوه افرادی 
کــه کارت های بانکــی آنها متعلق به 
خودشان است به حساب کارگزاری 
بدون ســقف انجام می شود، گفت: با 
این اقدام، واریز وجوه به حساب های 
بورسی اشخاص در نزد کارگزاری ها 
از حساب بانکی و کارت بانکی متعلق 
به آنها صورت گرفته و البته واریز بدون 

سقف خواهد بود.

البتــه ایــن موضــوع بــرای 
ســرمایه گذاری  صندوق هــای 
نیــزدر حال پیگیری اســت تا واریز 
وجوه توســط دارنــدگان واحدهای 
صندوق های ســرمایه گذاری صرفا 
از حســاب بانکــی و از کارت بانکی 
متعلق به خودشان به حساب های آن 
صندوق ها واریز و این کنترل و تطبیق 
در آن حــوزه نیز صورت گیرد.وی با 
اشاره به این که برای اشخاص زیر ۱۸ 

سال، دو راهکار قابل ارائه است، بیان 
کرد: نخست اینکه کلیه اشخاصی که 
می خواهند برای اشخاص زیر ۱۸ سال 
اقدام به معامله کنند، می توانند با مراجعه 
به بانک، شــماره حساب بانکی به نام 
اشخاص زیر ۱۸ سال افتتاح کرده و از 
آن حساب برای انتقال وجوه استفاده 
کنند و نام کاربری و رمز عبور حساب 
بانکی در اختیار آنهاست و از آن طریق 
می توانند وجوه را به حساب فرزندان 

خود واریز کنند.سرپرست مرکز مبارزه 
با پولشویی ســازمان بورس و اوراق 
بهــادار در ادامه افزود: راه حل دوم این 
اســت که با توجه به اینکه ولی و قیم 
امکان دخل و تصرف در اموال فرزندان 
را دارد، نهادهای مالــی و کارگزاران 
سازمان وجوهی که از سمت والدین 
واریز می شود را به حساب آنها اعمال 
کننــد. مجوز این موضوع داده شــده 
چراکه برخی از انتقال طلب ها در بازار 

ســرمایه مجاز است )همانند انتقال از 
ولی به فرزند( بنابراین، کارگزاران هم 
می توانند این کار را انجام دهند.فرجی نیا 
گفت: تمام تلاش ســازمان بورس و 
اوراق بهادار این اســت که هیچ گونه 
خللــی در انجام معاملات و در فرایند 
معامــلات صورت نگیرد.  کارگزاران 
نبایــد دغدغــه ای در این خصوص 
داشته باشــند. اقدام مثبت مورد نظر، 
مانعی بزرگ برای سوء استفاده گران از 
حساب های بانکی و بورسی اشخاص 
است. وی در خصوص اقدامات مرکز 
مبارزه با پولشــویی سازمان بورس و 
اوراق بهادار، گفت: پاســخگویی به 

اســتعلامات از جمله اقداماتی است 
که موجب می شود تمامی واحدهای 
ارائــه خدمت و یا صــدور مجوز، از 
مرکز مبارزه با پولشویی استعلام گرفته 
و مرکز هم کار مربوط به پاسخگویی 
به آنها را انجام  دهد. این مقام مســئول 
در پایان به ایجاد و طراحی ســامانه ای 
به منظور نظارت بیشتر بر عملکردها 
اشــاره و اظهار کــرد: در حال حاضر 
طراحی و پیاده سازی دو تا سه سامانه 
به واحدهای مربوطه ارائه شده و آنها 
هم کار پیاده سازی را انجام می دهند تا 
نظارت جامع و مکانیزه ای در ســطح 

بازار سرمایه صورت گیرد.

سازمان بورس اعلام کرد؛

جزئیات واریز بدون سقف به حساب  کارگزاری ها

 افزایش نرخ ارز این کالا ها از ۲۸۵۰۰ به ۳۸۵۰۰ تومان، موجب فشار هزینه ای ۳۵ درصدی 
به تامین کالا های اساسی و نهاده های دامی وارداتی می شود که دولت با آن موافقت ندارد.

اسحـق ارزانـی

گروه اقتصادی -در شرایطی که 
طی روز های اخیــر، آیین نامه اصلاح 
شده واردات خودرو های صفر کیلومتر 
از سوی هیات وزیران مصوب و ابلاغ 
شده است، تصویب نامه ای دیگر مبنی 
بر کاهش قابل توجه ســود بازرگانی 
واردات برخی خودروها، خبر خوشی 
برای آینده بازار خودروســت. محمد 
مخبــر معــاون اول رئیــس جمهور، 
تصویــب نامــه هیــأت وزیــران در 
خصوص اصلاحاتی در فصل ۹۸ کتاب 
مقــررات صادرات و واردات و کاهش 
سود بازرگانی انواع خودروی سواری 
با حجم موتور ۱۰۰۰ تا ۱۵۰۰ سی سی 
را ابلاغ کرد.در این ابلاغیه آمده اســت: 
هیأت وزیران در جلســه ۱۴۰۲/۶/۱۰ 
به پیشنهاد شــماره ۱۷۲۰۲۴۳. مورخ 
۲۷.۹.۱۴۰۲ وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت و به استناد اصل یکصد و سی و 
هشتم قانون اساسی جمهوری اسلامی 

ایران تصویب کرد؛
۱- در شــماره تعرفه های فصل 
)۹۸( کتــاب مقــررات صــادرات و 

واردات، عبارت به استثنای لاستیک از 
ستون شرح کالا حذف می شود.

۲- سود بازرگانی انواع خودروی 
ســواری با حجم موتــور از )۱۰۰۰( 
تا )۱۵۰۰( ســی ســی به شرح جدول 
پیوست شــماره )۱( این تصویب نامه 
که تأیید شده به مهر دفتر هیأت دولت 

است، تعیین می شود.
۳- اصلاحات تعرفه های قطعات 
منفصله خودروی سواری کشنده وانت 
موتورســیکلت و دوچرخه به شــرح 
جدول پیوست شماره )۲( این تصویب 
نامه که تأیید شــده به مهر دفتر هیات 

دولت است، تعیین می شود.
۴- اصلاحات تعرفه های قطعات 
خودروی ســواری کشــنده وانت و 
موتورسیکلت به شرح جدول پیوست 
شــماره )۳( که تأیید شده به مهر دفتر 
هیات دولت اســت تعیین می شود.بر 
اســاس این گزارش، پیوست شماره 
یک مبنــی بر کاهش ســود بازرگانی 

انواع خودروی سواری با حجم موتور 
بین ۱۰۰۰ تا ۱۵۰۰ ســی ســی نشان 
می دهد با مصوبه جدید دولت، ســود 
بازرگانــی خودرو های بنزینی با حجم 
موتور ۱۰۰۰ تا ۱۵۰۰ ســی سی از رقم 
۶۶ درصد بــه ۵۱ درصد کاهش یافته 
اســت. همچنین برای خودرو هایی با 
حجم موتور کمتر از ۱۵۰۰ ســی سی 
و با شــرط مصرف ســوخت "بنزین/

هیبرید" ســود بازرگانی از ۱۱ درصد 
به صفر درصد رســیده اســت.به بیان 
دیگر، با توجه به اینکه حقوق ورودی 
از مجمــوع ســود بازرگانی و حقوق 
گمرکــی حاصل می شــود، حال با در 
نظر گرفتن حقــوق گمرکی ۴ درصد 
مصــوب مجلس و کاهش نرخ ســود 
بازرگانی در اختیار دولت، شاهد کاهش 
معنادار حقــوق ورودی خودرو های 
مذکــور خواهیم بود. بــه گونه ای که 
حقــوق ورودی خودرو های بنزینی با 
حجم موتور ۱۰۰۰ تا ۱۵۰۰ ســی سی 

از رقــم ۷۰ درصد به ۵۵ درصد کاهش 
می یابد. همچنین حقوق ورودی برای 
خودرو هــای هیبریدی با حجم موتور 
کمتر از ۱۵۰۰ سی سی از رقم ۱۵ درصد 
بــه ۴ درصد کاهش خواهد داشــت؛ 
رویکردی که مســلما در تعدیل قیمت 
تمام شــده چنیــن خودرو هایی موثر 
خواهد بــود و همچنین افزایش ورود 
خودرو های هیبریدی، اقدام مهمی در 
راستای کاهش آلودگی هوا و مصرف 

بنزین است.  
مجلــس هــم بــرای ورود 
برقی  خودرو هــای  گســترده 

آستین بالا زد
در حالــی که دولت ســیزدهم 
در راســتای کاهش قیمت تمام شــده 
خودرو هــای بنزینــی و هیبریدی با 
حجم موتور کمتر از ۱۵۰۰ ســی سی، 
اقدام قابل تقدیری داشــته است، روز 
گذشــته نیز کمیســیون تلفیق بودجه 
۱۴۰۳ مصوبه ای در راســتای تسهیل 

ورود خودرو هــای برقی داشــت. به 
گونه ای که با تصمیم این کمیســیون، 
مصوب شــد: در اجرای ماده ۹ قانون 
هوای پاک به منظور کاهش آلاینده های 
شــهری در کلان شهرها، واردات انواع 
خودرو های ســواری برقــی به داخل 
کشــور مجاز بوده و حقوق ورودی آن 
برای نوسازی ناوگان تاکسیرانی کلان 
شهر ها در سال ۱۴۰۳ معادل ۰.۵ درصد 
و برای سایر متقاضیان ۴ درصد و حقوق 
ورودی خودرو های تمام هیبریدی ۱۵ 
درصد تعیین می شود. با توجه به ابلاغ 
آیین نامه جدیــد واردات خودرو های 
صفرکیلومتر و اصلاحــات بعدی در 
زمینه کاهش نرخ سود بازرگانی برخی 
خودروها، حالا باید منتظر تعیین تکلیف 
آیین نامه واردات خودرو های کارکرده 
توســط هیات وزیران باشــیم؛ آیین 
نامه ای که ماه هاست در هیات وزیران 
معطل مانــده و تا به امروز صرفا وعده 
وعید هایی مبنی بر ابلاغ آن به زودی و 

هفته آینده شنیده شده است؟! قانونی که 
مجلس در اوایل تابستان تصویب شد 
و به دولت ابــلاغ کرد با افزایش ورود 
خودرو های کارکرده با عمر کمتر از پنج 
ســال به کشور، شاهد افزایش عرضه و 
کاهش قیمت ها در بازار خودرو باشیم؛ 
بــازاری که حالا مدتی اســت در نبود 
عرضه مناســب از سوی خودروسازان 
و نبود خودرو های اقتصادی وارداتی، 
در مسیر افزایش قیمت در حال حرکت 
اســت و ضرورت دارد تا مســئولان 
وزارت صمت برای مدیریت آن، چاره 

اندیشی کنند.
خودرو های بالای ۲۵۰۰ سی 
سی در اولویت واردات قرار دارند

رئیس ســازمان توسعه تجارت  
همچنیــن گفت: خودرو هــای بالای 
۲۵۰۰ ســی ســی در اولویت واردات 
هســتند و همچنان پلاک گــذاری و 
واردات خودرو های آمریکایی ممنوع 
اســت. مهدی ضیغمی، رئیس سازمان 

توســعه تجارت گفت: وظیفه اصلی 
ســازمان توســعه تجارت تســهیل 
صادرات اســت به طوری که تجارت 
بین ایران و پاکستان ۲ میلیارد دلار است 
که در تفاهمات انجام شــده این عدد به 
۵ میلیــارد دلار افزایش پیدا می کند و 
برای تحقق این هدف سند تدوین شده 
است.  وی با بیان اینکه منطقه آزاد چابهار 
ظرفیت های بالایی برای سرمایه گذاری 
و صــادرات دارد، گفــت: می توانیم از 
ظرفیت چابهار هــم برای صادرات به 
هند و پاکســتان اســتفاده کنیم و توان 
تجــاری این منطقــه را افزایش دهیم. 
نمایشگاه با حضور ۱۴۰ تاجر خارجی 
در این منطقه برگزار شده است. بیش از 
۱۰۰ هزار خودروی وارداتی و خارجی 
در مناطــق آزاد وجود دارد و با مدلی که 
مــورد توافق بانک مرکزی اســت، در 
رویه ای پلاک گــذاری ملی خودرو ها 
انجــام می شــود و خودرو های بالای 
۲۵۰۰ سی ســی در اولویت هستند و 

پلاک گــذاری و واردات خودرو هایی 
آمریکایی ممنوع اســت. هدف از این 
اقدام کنترل بازار اســت چراکه ۶ سال 
است که در بازار خودرو عطش وجود 
دارد، هر اتفاقی که رخ دهد امکان دلالی 
در این بــازار وجود دارد و تا زمانی که 
عرصــه به حد مطلوب نرســد از این 
گونه دلالی ها گریزی نیســت، اما تمام 
این ابزار ها کمک می کنند که تعادلی در 
بازار خودرو ایجاد شود.عملا به مرحله 
آخر که بحث بارگذاری ســامانه است 
رســیده ایم و جانبازان می توانند هم از 
طریق شرکت هایی که معرفی شده اند 
خودرو وارد کنند هم اینکه خودرو هایی 
کــه امکان ارائه خدمات پس از فروش 
را دارنــد تا ۱۵ روز آینده در ســامانه 
بارگذاری می شــوند و در ســه نوبت 
عرضه خواهند شــد. او گفت: اولویت 
با جانباز ان بــالای ۷۵ درصد جانبازی 
اســت، جانبازان یا خودشان می توانند 
ایــن خودرو ها را وارد کنند یا از طریق 
شرکت هایی که معرفی شدند نسبت به 

واردات اقدام کنند.

سود بازرگانی واردات خودرو های هیبریدی کمتر از ۱۵۰۰ سی سی، صفر درصد شد
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